6.2. Incidents of Death in Detention

According to the HRFT’s data, at least 8 persons died either under torture in detention or by committing suicide in detention places or under beating by the police in other places. 
 

Mehmet Bekaroğlu, MP of Rize from the SP, submitted a motion about the death incidents in detention to the Presidency of the Grand National Assembly of Turkey (GNAT) in early November with the demand that Minister of Interior Rüştü Kazım Yücelen should answer it. In his motion Bekaroğlu asked whether the allegation that “50 people died in detention between the years 1995-2001” was true or not. Bekaroğlu also inquired about the course of the investigation into the death of Yunus Güzel at Istanbul Police HQ on 23 October. He demanded information about the forensic report and the reason of death. 

Minister Yücelen answered the motion on 3 December. Yücelen stated that 62 people, whom the police had detained between 1995 and 2000, had died for various reasons. He claimed that some of them had “committed suicide” and some had “died due to health problems in detention”. According to the information provided by Yücelen, people had committed suicide by “tearing apart their clothes and by using pieces torn from blankets like ropes” and by “jumping down from upper floors of buildings.” 

Yücelen made a comparison between the incidents of suicide among society and incidents of suicide in detention places and indicated that 16,021 people had committed suicide countrywide between 1995 and September 2001. He said, “In the same period the police detained 1,740,070 people. Taking into account the 65 million population in the country the rate of committing suicide is 2.5 in 10,000,000 and the rate of committing suicide among detainees is 3 in 100,000,000. In other words, the rate of committing suicide under detention is too low to be compared to the rate of committing suicide in society at large.” 

Yücelen disclosed that 3 security officers had received judicial sentences and 37 security officers had received administrative sentences in connection with incidents of death. He stated that judicial investigations were underway against 26 security officers in connection with 24 incidents and administrative investigation against 4 security officers. Ten security officers had been acquitted in the trials brought against them. 

Minister of Interior Rüştü Kazım Yücelen also answered the motion of Ali Arabacı, MP from the DSP, about the “number of people who had died in police headquarters or police stations as a result of suicide, ill-treatment, torture or any other reason since 12 September 1980”. Yücelen replied that 67 people had died between 1995 and 30 October 2001 and that Turkey had to pay FF 1,000,000 to the European Court of Human Rights (ECHR) in this context. Yücelen disclosed that investigations had been brought against 112 security officers concerning the deaths within the same period, and as a result 31 officers had been acquitted and the prosecution of 62 continued. 

According to the information gathered by the HRFT in connection with the same period, 68 people died in detention. This number does not include those who were known to have been detained, but whose corpses had been found later. 

Ataç Kurutürk (22) 31 March 1995 İstanbul Bağcılar 100. Yıl Police Station

Ali Yılmaz 27 May 1995 Ankara Siteler Selahattin Doğan Police Station (died in hospital)

Halil Akça 3 July 1995 (died in hospital)

Sinan Demirbaş (23) 21 July 1995 Elazığ

Ali Haydar Efe (31) 10 August 1995 Ankara Police HQ

Safyettin Tepe 29 August 1995

Şaban Erkol (24) 17 September 1995 İstanbul Police HQ Narcotics Department
Ahmet Ertem 20 September 1995 Van Gürpınar Village of Araz 

Sebahattin Karlatlı (32) 27 October 1995 Hasanpaşa Police Station (negligence)

Mustafa Akbulut 23 November 1995 Gaziantep Araban Village of Ragir Hisar Hamlet

Zehra Baysal 15 December 1995 İstanbul (she died at the hospital after she was detained)

Abdülmenaf Zengin 18 December 1995 Mersin 

Selim Gezer 24 December 1995 Çorum Çarşı Police Station

Metin Göktepe 8 January 1996 İstanbul

Emin Yıldırım 7 January 1996 Diyarbakır Çermik (he died in hospital 20 days after being beaten by Major Sezai Akgün)

Çetin Karakoyun (14) 8 January 1996 Mersin Mağazalar Police Station

Ali Ormancı 21 January 1996 Bursa Police HQ

Hamdi Deniz 11 February 1996 Kocaeli Derbent Gendarmerie Station

Ali Karataş (45) 27 March 1996 Ağrı Patnos Village of Kızyapan 

Hasan Tanış (48) 3 May 1996 Bursa Karacabey 

Akın Rençber 20 May 1996 Ankara (He was detained in Istanbul on May Day. He died in Ankara)

Sedika Beyter 3 June 1996 Hakkari Village of Bay 

Ramis Hatipoğlu (46) 20 June 1996 Eskişehir Çarşı Police Station

Celal Nayır (38) 30 June Balıkesir Bandırma 

Servet Sürücü 2 August 1996 Manisa Sarıgöl Village of Bahadırlar 

Gönül Kutlu (25) 27 September 1996 Diyarbakır

Melek Şenyüz 6 November 1996 İstanbul

Celal Cankoru 16 February 1997 Antalya

Ferhat Nergizcan 20 February 1997 Ankara Altındağ Seğmenler Police Station

Hızır Akkuş 21 February 1997 İzmit Bekirdere Police Station

Beşir Gaman 24 March 1997 Mersin

Vezir Baycan 01 April 1997 Van 

Zekiye İşcan 15 April 1997 İzmir

Fethullah (Fettah) Kaya 13 May 1997 İstanbul Aksaray Police Station

Nevzat Durmuş 17 June 1997 İstanbul Maslak Provincial Gendarmerie Regiment Commandership 

Mahmut Yıldız 25 November 1997 (He was detained on 22 November 1997 and later died in hospital.)

Ziya Zengin 01 December 1997 Bursa

Burhanettin Akdoğdu 12 December 1997 Ankara

Necmettin Çunku 13 January 1998 Afyon Şuhut

İrfan Kaya 01 February 1998 İzmir

Mehmet Yavuz 13 March 1998 Adana

Ali Efeer 14 March 1998 Bursa

Mehmet Emin Öner 27 March 1998 Diyarbakır Lice

İsmail Aydın 1 April 1998 Edirne Enez

Murat Ekli 24 April 1998 (He was detained on 20 April 1998 and died in hospital following his detention)

İsmail Aydın 18 May 1998 Van Gürpınar

İsmail Saydam 19 September 1998 Bursa (died in police vehicle)

Memik Yazar 16 November 1998 Antep (He was detained on 11 November 1998 and died in hospital.)

Hamit Çakır 16 November 1998 Diyarbakır

Metin Yurtsever 20 November 1998 Kocaeli

Hüseyin Uzun 26 December 1998 İstanbul

İsmet Yencilek 31 December 1998 İzmir (died in police vehicle)

Süleyman Yeter 7 March 1999 İstanbul

Mustafa Koca 6 July 1998 Çanakkale

Alpaslan Yelden 15 July 1999 (He was detained on 2 July 1999 and later died in hospital)

Şaban Cadıroğlu 16 August 1999 Van (He died under beating in front of the Çarşı Police Station)

Mehmet Solmaz 24 September 1999 İstanbul

Fehmi Kaplan 14 November 1999 Erzurum Narman

İbrahim Ay 3 December 1999 Mardin Dargeçit Village of Altıyol Gendarmerie Station

Aydın Muhammed Ali 13 January 2000 İstanbul

Abdurrahman Özcan 6 September 2000 Denizli

Resul Aydemir 15 March 2001 Aydın

Asım Ceylan 20 March 2001 Trabzon

Haşim Balık 19 April 2001 İzmir

Ahmet Şahin 21 May 2001 Sakarya Sapanca

Özgür Ünal 22 August 2001 Balıkesir Edremit

Mustafa Kaya 4 September 2001 Diyarbakır

Yunus Güzel 23 October 2001 İstanbul

6.2.1. Cases of Death in Custody

Resul Aydemir

During house searches close to Aydin E-Type Prison in Telsiztepe quarter of Ovaemir, Aydın, the worker Resul Aydemir (29) asked the police officers for a search warrant, and as a result he was beaten to death by police officers. Türkan Aydemir, one of the eyewitnesses, stated that police officers had raided their house at around 8am in the morning of 15 March. She related the incident as follows:

“Resul opened the door. They asked whether there was someone inside. Resul then asked them whether they had a search warrant. When the police wanted to step inside the house, he asked them to wait for the women in the house to get dressed. The police officers entered by beating Resul. They climbed upstairs and handcuffed Abdullah. They took Resul to the kitchen and beat him there. He fell down cause they hit him on his chest. When we started to shout, they said he threw himself on the floor out of nothing. When his brothers Süleyman and Abdullah were detained, Resul stood up and walked in front of the police vehicle. The police officers drove the car onto him.”

Türkan Aydemir stated that Resul Aydemir had died on the spot and that they had not been allowed to approach his corpse for about an hour. 

Özgül Aydemir also said that the police had killed her brother on purpose and that many people had witnessed the incident. Özgül Aydemir denied the claims that her brother had “resisted the police”. She said, “Particularly, commissioner Mehmet and policeman Burhan purposely did it”. Kazım Öcal, one of the eyewitnesses, said he was ready to testify as witness.

When the neighbors heard of the death of Resul Aydemir, they attacked the police officers with stones and clubs, and destroyed police vehicles. When the protest acts grew, gendarmerie units were transferred to the district. 

A group of around 500 people started to march towards the hospital, to get the corpse of Resul Aydemir. The crowd was met by the barricade of the police. The tension between the group who wanted to enter to the Emergency Unit and the police increased and turned into a fight. A clash arose between the group and police in the region that had been besieged by police panzers. The group subsequently dissolved. The corpse of Resul Aydemir was taken to İzmir Forensic Institute for an autopsy on the same day. The autopsy report stated, “parts had been taken from the body for further toxicology and hystopathological examination”. The report stated that after the examination of the parts from the body, the reason of the death of Aydemir could be revealed and that the final result could be issued in 5-6 months time.

Aydın Chief of Police Cemil Demir claimed that Resul Aydemir had not been beaten. He said:

“During a search authorized by a court decision some people in the house showed reactions. They tried to prevent the search. When the officers came to the second floor Resul Aydemir did not want one of the rooms to be searched. He resisted an officer by breaking the frame of one window. He resisted with glass and a knife in his hands. Then he suddenly fell sick and lost his life.” 

The statement made by Aydın Police HQ claimed that Aydemir’s health had deteriorated during the incident and that he had previously received medical treatment for a heart weakness and neuropathy. 

Aydın Police HQ decided that there was no need to lodge an administrative investigation against the police officers. Lawyer Mustafa Rollas, attorney of the Aydemir Family, indicated that the accused police officers should be prosecuted for murder. Rollas said, “This is an incident of intentional murder. Even if this is just an allegation, the investigation should be lodged and the suspects should be brought before the court. An investigation should be lodged in line with the provision of the Criminal Procedure Code concerning the prosecution in cases of apparent crimes. We cannot help thinking whether there is an intention to close the incident with an administrative investigation. On the other hand, both administrative and judicial investigation should be lodged at the same time in line with the testimonies of witnesses.”

The corpse of Resul Aydemir was brought to Aydın on 16 March after the autopsy, but was not allowed into the city. The police used truncheons in an attempt to disperse hundreds of people who had gathered awaiting Aydemir’s corpse. The crowd responded with stones and clubs and in the incident that arose, Edihan Yalı, a second person whose name could not be revealed and a police officer got wounded, and shops in the vicinity were destroyed. In the aftermath of the incidents, Aydemir was buried at Telsiztepe Graveyard. 

Mehmet Bekaroğlu, MP for the Virtue Party and a member of the Parliamentarian Human Rights Inspection Commission, brought the issue to the Parliament’s agenda with the motion he directed to Minister of Interior Sadettin Tantan on 17 March. In his motion Bekaroğlu asked “for the reason of Aydemir’s death and whether the police had a search warrant to conduct a search in that region”.

Mazlum Der Izmir Branch carried out an investigation in connection with the incident in Aydın and the results were publicized on 19 April. Mazlum Der Izmir Branch Deputy Chairman Selvet Çetin, Lawyer Nihat Osmanoğlu and Lawyer Abdülkadir Tayyar met with relatives of Aydemir and witnesses during the research. The report pointed out that testimonies of eye-witnesses had proved that a commissioner named Gökhan had told the police officers to “hit him, smash the dishonorable, I take the responsibility”. The report also mentioned that no intervention had been made to Aydemir for about 45 minutes after the police vehicle hit him. The report stressed that the statements of the Governor and Chief of Police that Aydemir had died due to a heart attack created the impression of an intention to cover up the incident. 

The final part of the report read as follows: 

“This incident, which obviously eliminated the right to life, is a practice of extra-judicial execution. Therefore, a judicial investigation against the responsible people should commence at once. However, the statements of the Governor and Chief of Police right after the incident that Resul Aydemir had died due to a heart attack created the impression that they intended to cover up the incident. The Prosecution Office has to launch an investigation immediately against the security officers whose names are mentioned in this incident that ended in death.”

Minister of Interior Sadettin Tantan answered the written motion of Mehmet Bekaroğlu in May. He asserted that searches in the houses close to the Aydın E-Type Prison had been carried out as a measure against a tunnel that could be dig from the prison and that they had the search warrant issued by Aydın Penal Court. In his reply Tantan said, “The security officers received the result of Aydemir’s autopsy from Izmir Forensic Institute No.5 by telephone. The report read that he had died due to a heart attack and that no trace of any blow or enforcement or a trauma had been found, and we expect to get the report soon.”

The trial launched against 11 police officers in connection with the death of Resul Aydemir commenced at Aydın Criminal Court No.1 on 12 July. In the first hearing of the trial, Aydın Governor’s office’s reply to the court’s question whether there was any reservation in holding the trial in Aydın was read out. The Governor’s office had reservations, but the lawyers of the Aydemir Family objected to the decision on grounds that “the transfer of the trial to another province would hinder justice and collection of evidence”. The court board decided to refer the issue of transferring the trial to another province to the Ministry of Justice.

In the trial, Commissioner Gökhan Aygün, Team Chief Yakup Şahin, and police officers Ahmet Bostancıoğlu, Süleyman Gökçe, Bilal Yiğit, Mustafa Kaymaz, Ali Kutlu, Şerife Çece, Mustafa Alay, İbrahim Erdinç Okur and Fikret Doğan face imprisonment for “killing a person without intention by an unidentifiable assailant” under Article 452/2 of the Turkish Penal Code. Resul Aydemir’s relatives Abdullah Aydemir and Süleyman Aydemir are also prosecuted in the same trial for “resisting officers on duty” under Article 258/1 of the TPC. 

Asım Ceylan

Asım Ceylan was beaten to death by police officers in the evening of 20 March in Trabzon. Three gunshots were reportedly heard in front of the shop of Ceylan at around 11.30pm. Then Asım Ceylan came out to the street and started shouting before the police intervened. The police officers beat Asım Ceylan, who later on died in the police vehicle. Ceylan was buried on 22 March and the autopsy report revealed that he had died of bleeding in his lungs due to beating. 

The death certificate prepared by Trabzon Numune Hospital asserted that Asım Ceylan had traces of blows on the back and neck. Selami Ceylan stated that policemen had beaten his uncle Asım Ceylan: “They handcuffed him, laid him on the ground and continued to beat him. Three police officers kicked him, hit him mercilessly. When I tried to oppose them they also hit me on the head with a wireless.” Following the death of Asım Ceylan, his relatives left a black wreath on the spot of the incident on Çömlekçi Street that read, “We have given another martyr to the police”. 

Trabzon Governor Adil Yazar subsequently made a statement about the incident and gave the following information about the investigation launched into the death of Asım Ceylan: “The preliminary autopsy report pointed to traces of blows on the body of Ahmet Ceylan, the coffee-shop owner. The eyewitnesses also testified that the policemen had ill-treated him. Commissioner Hüseyin Çapkın and police officer Ali Kılıç are suspended from duty in connection with the incident and we commenced a judicial investigation against them.” Commissioner Hüseyin Çapkın was detained in the hearing of the trial at Trabzon Penal Court on 26 March. The police officers, who were on duty in the evening of the incident, and witnesses were heard in the hearing, and police officer Ali Kılıç was released to be prosecuted without arrest.

Meanwhile, the residents of Çömlekçi district lodged an official complaint with the Public Prosecution Office following the death of Ceylan on grounds that they were threatened by the police and did not have life security.

The trial launched against Commissioner Hüseyin Çapkın (28), detained in connection with the death of Asım Ceylan, and Servet Özlü and Birol Ceylan, who had allegedly got involved “in the fight that ended in death”, continued at Trabzon Criminal Court on 24 May. Servet Özlü and Birol Ceylan testified in the hearing and told that the police officers had the responsibility for Ceylan’s death.

Three commissars in charge at Trabzon Police HQ and 11 people residing at Çömlekçi District were heard as witnesses in the hearing. Some of the witnesses stated that they had seen Asım Ceylan being beaten by police officers, but that they could not tell for sure whether Hüseyin Çapkın had been among them or not. Some witnesses disclosed that they had seen Çapkın beating Asım Ceylan. The police officers heard as witnesses said they had not seen Çapkın “inflicting violence” on Ceylan. The court board decided to release Hüseyin Çapkın and Servet Özlü.

The lawyers of the Ceylan Family claimed that Servet Özlü and Birol Ceylan had initially testified against Hüseyin Çapkın as witnesses right after the incident, therefore they had been made to participate in the trial “as defendants in order to prevent them from testifying as witnesses”. The next hearing of the trial was to be held on 7 February.

Haşim Balık

Haşim Balık, who was detained in Bornova, İzmir, on 18 April, was found dead in his detention place on 19 April. Haşim Balık was detained in connection with the “murder of a woman named Canan Erişen two months ago” and he allegedly “hanged himself with a belt he had hidden inside his coat, and he had closed his nostrils for not letting his voice be heard while committing suicide”. The security officers asserted that they had taken the shoe cords and belt of Haşim Balık before he was put in detention, but he had asked for his coat saying he felt cold on 19 April and had committed suicide with the belt inside the coat. There were reportedly no traces of blows on the body of Balık. 

Ahmet Şahin

Ahmet Şahin (36), who was detained on claims of “watching secretly a house” in Güldibi quarter of Sapanca, Sakarya, in the night of 21 May, allegedly committed suicide in detention by hanging himself with the rope of his sports clothes. He died in the hospital he was taken to. 

1 October 1998, Article 18 of the Regulation on Apprehension, Detaining and Interrogating:

Special Provision concerning Juveniles

Article 18 – The authorities relating to apprehending and interrogating juveniles have been restricted as described

a) The Turkish Penal Code and the Law on Establishment, Obligation and Prosecution Procedures of Juvenile Courts prohibit to sentence a person whose below the age of 11 and a mute below the age of 15 at the time of committing a crime. Therefore these persons cannot be caught for a crime. However, if the act is an offense legally requiring imprisonment for more than a year or a heavier sentence, they can be apprehended for the objective of determining the identity of the person and the crime. Right after the determination of the identity the child is released. The child can for no reason be used for determination of the crime. The identity and crime determined is notified to the public prosecution office immediately so that the information forms the basis of a precautionary decision of the chairman of the court. 

b) Those over the age of 11 and below 15 can be caught for a crime. These youngsters are immediately referred to the public prosecution office after their relatives and lawyers are informed. The public chief prosecutor or a public prosecutor who s/he assigns carries out the initial investigation. 

c) Security forces can carry out the initial investigation of a person over 15 but below 18. The initial investigation is conducted according to the provisions below:

1) The provisions of Law No. 3005 on Prosecution Procedures of On the Spot Crimes are not applied. 

2) The parents or guardian of the juvenile are informed about the detention of the juvenile. 

3) For crimes except for those under the jurisdiction of State Security Courts, the juvenile is provided a counselor even if s/he does not want it or her/his parents can choose a counselor. 

4) The juvenile suspect’s testimony can be taken on the condition that his/her lawyer is present during the interrogation. The investigation of juveniles and adults is conducted separately. 

5) The parents or guardian of the juvenile can be present while the juvenile is testifying as long as it is not determined to be against his/her interest and there is no legal obstacle. 

6) The juvenile is kept separate from adults.

7) In case the crimes described in the Law on Establishment, Obligation and Prosecution Procedures of Juvenile Courts are committed with adults, the documents related to the juvenile are separated during the initial investigation

8) The identities and criminal acts of juveniles are definitely kept secret. 

9) If the victim of a crime is a juvenile, there is no need to seek for an official complaint for investigation even for crimes whose investigation depends on the complaint of the victim. 

10) Plainclothes officers carry out the proceedings related to juveniles as far as possible. The juveniles are not handcuffed.

11) Concerning juveniles aged between 0 and 18, any inquiry that is not in the nature of an investigation and that does not attribute a crime, can be conducted. The trace, sign, result and evidence of the crime is taken under protection and documented. Information is gathered about the suspect and all urgent proceedings are accomplished without delay. 

Özgür Ünal

High scholar Özgür Ünal (16) was detained on 22 August in Edremit, Balıkesir, and was found dead in detention. Some plainclothes police officers reportedly came to the petrol station run by the family of Özgür Ünal at around 9pm on 22 August and detained him on the grounds that there were complaints against him. Özgür Ünal was taken to Edremit Police HQ and his dead body was found at around 10am on 23 August. 

Özgür Ünal’s father Osman Ünal related the incident as follows: “Özgür went from the petrol station to Edremit city center with my motorbike. In the evening of Wednesday (22 August) two plainclothes police officers came to my office and asked for Özgür. At that moment Özgür came in. The policemen told me to ‘stand aside cause he might shy away from you’. They then took him to Edremit District Police HQ. I followed them to the police hq. The police officers first told me, ‘Your son uses the motorbike without a license. Therefore, we fine him TL 54,200,000 and we seize the motorbike’. They then took Özgür to the detention place. The police officers later told me that there was a complaint against him for making a rude remark to a woman. They said they were going to take him before the court the other day and that there was nothing I could do. So I went back to my work place. The next morning at around 11am they called me again to the police hq and told me that my son had committed suicide. A police officer told me: ‘I saw your son in detention at around 9am in the morning. I went upstairs to get the documents to take him to the court. When I came back to the detention place at around 10am I discovered his corpse. Özgür had cut the ribbons of the blanket we have given to him at night and had hanged himself in the toilet.’ The prosecution office asked me whether I demanded an autopsy or not. I wanted them to do the autopsy. There were bruises on his neck and I didn’t see anything else.”

Osman Ünal said that although the minutes read that his son had TL 234,000,000 with him, he had only received TL 4,000,000. On intervention of the police hq he had been able to get the whole money back. 

Emir Emir, lawyer of the Ünal Family, asserted that even though he incident was a suicide, the police had the foremost responsibility. Lawyer Emir said, “Even if Özgür Ünal was not killed under torture, it is the mistake of the police that the child committed suicide due to the heavy psychological state he was in”. Lawyer Emir also indicated that the prosecution office had not given them the report sent by Bursa Forensic Institute. Lawyer Emir said that the delay in legal proceedings increased suspicion.

Balıkesir Chief of Police Kemal İskender 
 disclosed that Özgür Ünal had been detained on allegations of “sexual harassment to two women and purse-snatching”. He said Ünal had made use of the carelessness of the officer on duty; he had ripped out the ribbon of the blanket and hanged himself to the central heating pipe in the toilet. 

Edremit Chief of Police Ali Rıza Topçu stated that the birth date of Özgür Ünal appeared to be 1983 in his identity card; therefore he had received treatment as a suspect of 18 years of age. Topçu said, “We realized that there was a distortion in the date of birth in the identity card. In the morning we found out from the birth records that the real birth date of Ünal was 1985. We immediately informed the Bar Association cause he was 16 years old. When the police officer in charge went to the detention place at around 11.30am, he found the corpse ”. 

Osman Ünal verified the distortion in his son’s identity card, but he said it was not possible that this could only be found out in the morning, but that his real age had come to light in the night he was taken. Osman Ünal said the following: “In the evening (22 August) I immediately went to the police hq. I told them, ‘You know our address. I will bring him to the court house myself tomorrow’. But the police officers said that he had to spend the night in the detention place. Meanwhile, they told me that although his birth date appeared to be 1985 in general records, it was 1983 in the identity card. They had asked my son about it and he had told them that he had changed it himself. But still, they did not release him. And they sent me home.”

Meanwhile, certain contradictions arose concerning the detention of Özgür Ünal. According to the official statement, two women named N.T. (35) and H.C. (25) went to the police hq and lodged official complaints against Özgür Ünal at around 5pm on 22 August. N.T. told that a young person had harassed her with his hand while passing by on a motorbike with the plate number of 45 YZ 219. She said she had followed him and the harasser had entered a restaurant at Adsan Petrol Station on the Edremit-Havran road. H.C. also claimed that a young man on the same motorbike had harassed her in the same way 15 days ago and tried to steal her purse. It is worth mentioning that although 15 days had passed between the two events, two separate complainants came to the police at the same time, they kept the plate number of the motorbike in mind and followed it until the restaurant. 

Özgür Ünal’s father Osman Ünal related the complainants and their confrontation with his son as follows:

“While I was waiting in the police station a woman came in with a man and started shouting at me: ‘How do you educate your son? I am at the age of his mother’. The policemen silenced her. They then told me that that woman had lodged an official complaint against my son for harassing her with his hand on the road and that they had found my son Özgür as she had got the plate number. However, the man with the woman came to the restaurant twice at daytime and asked me whether the motorbike was on sale or not. He saw both my son Özgür and the motorbike. I met the same person in the police station as complainant. In the police station there was another woman who had been subjected to the purse-snatching incident as claimed. However, when the woman saw my son she said, ‘This was not the one who attacked me’ and went away. They also sent away the other complainants.”

Following the autopsy at Bursa Forensic Institute, Özgür Ünal was buried in his hometown Manisa. The autopsy report read that parts were taken from the body for understanding the reason of death and that this proceeding might take some two months. 

The Ministry of Interior assigned inspectors to inquire about the reason of Özgür Ünal’s death. The inspectors reportedly received the testimonies of a commissioner named Hakan İzmir and three policemen who were on duty at Edremit Police HQ in the night of 22 August. 

The report prepared by Selvet Çetin, Deputy Chairman of Mazlum Der İzmir Branch, and lawyer Ahmet İstek on the death of Özgür Ünal was released in early September. The report based on interviews made with Edremit Public Prosecutor, Chief of Police, Ünal’s father and the DHA reporter who made the news report about the incident. The report stressed that Özgür Ünal had died due to “arbitrary attitudes of security forces”. 

The report also reminded about the “negative views about Edremit Police in public and claims that many people had been ill-treated and tortured in the last two years, some officers had abused their duty, and the basement of the regional traffic building had turned into a torture house”. 

The report pointed out that the following allegations and questions should be answered:

-How and by whom was the identity information of Özgür Ünal distorted? Is it for hiding certain things that the identity document as a whole was distorted by pen, not only the birth date? 

-Which officer or officers saw Özgür last in the detention place? Why was the blanket, which was not under normal conditions given even in winter, was given to Özgür in the heat of August?

-Are the claims true that a trial had been launched against the District Chief of Police and two police officers for torturing suspects of a murder and that the trial had been before Burhaniye Criminal Court? If the claims are true what has the Ministry of Interior done about these officers until today?

-Are the claims true that the inspectors removed from duty not the police officer, who was in charge in the night of the incident, but another officer who did not work that day?

-There are allegations that there was another suspect in the detention place and that this suspect had seen Özgür hanging from his feet down. Have the authorities inquired whether there was another suspect in detention that night and how he had seen Özgür?

-Have the records of the detention place been examined?

-Why was Özgür’s money not given at the moment it was demanded? Who was responsible for it and has anything been done about them? Has the claim been examined that the inspectors tried to close this incident with inattentive expressions?

Meanwhile, Edremit Chief of Police Ali Rıza Topçu, whose name was mentioned in connection with the death of Özgür Ünal in detention, was assigned to Balıkesir Police HQ as Defense Department Director. Topçu’s assistant İrfan Karakaş was assigned to Susurluk District Police HQ for a temporary period while he was Deputy Security Director. 

Minister of Interior Rüştü Kazım Yücelen gave the following information about Özgür Ünal’s death in a written statement he sent to Parliamentarian Human Rights Commission in the middle of December:

“An investigation was launched into the suicide of 16-year-old high scholar Özgür Ünal in police station following his detention. He was taken to the police station upon the complaints that he had harassed Nuray Tekin and Hülya Canavar. It was found out that he hanged himself by unstitching the ribbons of a blanket. The trial about the incident continues at Burhaniye Criminal Court. There are proposals to dismiss from duty police officer Ekrem Çırakoğlu, who was suspended from his duty at the Central Police Station, and to punish police officers Fevzi Eken, Yener Atmaca, Fahri Acar, Taner Yıldırım, Hayri Güntürk, Yakup Kadri Öztürk and Salih Köksal by a reduction in their salaries.”

The result of the autopsy of Özgür Ünal was disclosed on 1 December. The autopsy report of Bursa Forensic Institute read, “the reason of Ünal’s death was definitely suicide” and that “no trace of a blow on the corpse” could be found.
Edremit Public Prosecution Office launched a trial at the end of the year against the police officers Hakan İzmir, Hayri Güntürk, Salih Köksal, Engin Ayışık, Ekrem Çırakoğlu and Hüseyin Duran, in charge at Edremit Police HQ. 

The indictment sought punishment of the police officers on grounds of “neglecting duty” under Article 240 of the TPC for “keeping in detention a person under the age of 18 and not bringing him immediately before the prosecution office in contrast to the provisions of the TCPC. The trial was to commence on 14 February 2002. 

Mustafa Kaya

Mustafa Kaya, who was detained in Diyarbakır on 4 September on claims of “keeping drugs”, was allegedly killed in detention. The incident, which was not reflected in the press, became public thanks to the official complaint lodged by Sedat Önal, who had been detained along with Mustafa Kaya. 

Sedat Önal indicated in his official complaint that he and his friend Mustafa Kaya had been detained when they went out for a business at around 11.30am on 4 September. Mustafa Kaya was found to have hashish on him. They had been put in police vehicle with their shirts covering their heads and had been taken somewhere what he later found out to be the Mobile Unit Directorate. Önal said they had been put in different rooms there. Sedat Önal disclosed that he had been beaten, his testicles were squeezed and he was left breathless by a nylon bag covering his head during the few hours he was kept there. In summary Önal made the following statement in his official complaint:

“(...) they took me out of the room I was kept in; at the moment my shirt was still covering my head. They took me to the next room. When I squatted down I touched Mustafa. They took Mustafa out of the room. Meanwhile, Mustafa told the people in the room, ‘this friend is innocent, he is a tradesman, he was going to purchase my bakery, let him go’. 

(...) I stayed in that room for about three hours. In this period of three hours neither someone came to the room nor did I hear the voice of Mustafa... Then a telephone rang. The person next to me answered the phone and he only said, ‘alright’. Afterwards he put down the phone, took the shirt on my head and told me to wear it. 

(...) This person was around 1.65m tall, he was wearing a dark shirt and dark trousers, he weighed around 70 kg, he was dark, had a few day’s beard, had straight and black hair, black eyes, and was around 35 years of age. He was not one of those who brought us there. He took me out of the room. I then realized that the place I was in was what we knew as the mobile unit. The entrance door of the room was opening to the garden and it was right next to the room I was tortured. 

(...) While we were waiting outside he told me to take off my shirt and cover my head. At that moment I heard a car stopping in front of the door. One person came out of the car and took me to the car. While he was putting me in the car I understood that the people in the car were those who brought us there. 

(...) We were driving but I couldn’t see which way we were going. The one sitting on the front seat said to me, ‘You’re gonna forget this incident; don’t ever tell anyone about it, it is a secret operation. We will let Mustafa go, he will help us, we will go to an operation. That is why you are not to tell anyone anything about Mustafa. It won’t be good for you. We’re leaving you here. Don’t uncover your face for 15-20 minutes; a friend of ours is watching you. You’re close to the bus station. 15 minutes later uncover your face, go directly to the bus station and take the first bus to Ankara. Our friend is following you’.” 

Sedat Önal stated that he had been released at 3.45pm. Despite the police’s warning he had called Mustafa Kaya’s son Serhat Kaya and told him what had happened and then taken a bus to Ankara. 

In the official complaint Önal indicated that someone had called him on his mobile phone on 5 September while he was in Ankara, had introduced himself as Diyarbakır Central Police Station Commander and notified that Mustafa Kaya’s corpse had been found. When Sedat Önal went to Diyarbakır on 6 September, lawyer Mete Özesen and gendarmeries had met him at the airport. He had been taken to Provincial Gendarmerie Station Commandership and the commander who had started to take his testimony had stopped him in the middle and told him to go to the prosecution office.

Yunus Güzel

Yunus Güzel (33), who was detained on 16 October in Istanbul on allegations of “membership to the DHKP-C and preparing for a suicidal attack”, died at Istanbul Police HQ Anti-Terror Branch on 23 October. The official statement about his death claimed that he had pulled out the bunk bed in the detention place, leant it against the wall and had hanged himself with the sheet he had tied to the bed. According to the statement, police officers, who had entered the detention place at around 7am, had found the corpse of Yunus Güzel. However, the fact that it was not easy to pull out the bunk bed which was stabilized on the floor, that there was no sheet in the detention place and the statement of other people, who had stayed in detention at the same time, alleging that Güzel had been tortured, refuted the official statement. 

Yunus Güzel was buried in Hatay on 25 October and his brother Vahit Güzel said that torture traces were evident on his brother’s pictures he had taken before he was buried. 

Mahmut Polat, Esra Üçgüzel and Perihan Demirkıran 
, who had been detained in the same operation with Güzel and who had been arrested on 23 October told their lawyers they met in prison that Yunus Güzel had been tortured. Esra Üçgüzel and Perihan Demirkıran were transferred to Bakırköy Women and Juvenile Prison and Mahmut Polat to Bayrampaşa Prison. They told their lawyer Behiç Aşçı that Güzel had been shouting slogans protesting torture as he was taken to and brought from interrogation leaning on two police officers and, he had had difficulties in standing up. 

The witnesses declared that there were wooden beds in the cells, which had been stabilized to the floor, and it was impossible to pull them out with only arm strength. Even if they could be pulled out the sound of it would definitely be heard. 

The result of the autopsy carried out by Tansen Boran, Abdi Özaslan and Hızır Aslıyürek at the Forensic Institute was disclosed in the middle of December. The autopsy report pointed out there was a lesion of 4 cm diameter in the forehead of Güzel, which could not be seen from outside. On his left wrist there was an abrasion, on the left arm four bruises colored green and yellow and on the front of his left shoulder there were signs of bleeding. The report also stated four wounds on the left hip and concluded that the death was the result of hanging. Önder Özkalıpçı, a physician with the HRFT Istanbul Representation Office, commented on the report and stressed that the traces on the body of Güzel, particularly the wounds whose crusts had fallen, confirmed the torture inflicted on him. Özkalıpçı said it was particularly distressing how the bruise of 4 cm diameter that could not be seen from outside had been formed. Özkalıpçı added that those traces had occurred before the death. 

The Ministry Of Interior made a statement in connection with the death of Yunus Güzel and announced that chief inspectors from the police had been assigned to examine the incident. In addition, Fatih Public Prosecution Office had initiated an investigation. 

The HRA Istanbul Branch and Foundation for Research on Social Jurisdiction (TOHAV) lodged an official complaint on 25 October about the death of Yunus Güzel. HRA Istanbul Branch Chairwoman lawyer Eren Keskin, lawyer Oya Ersoy Ataman and Niyazi Bulgan submitted the petition of the official complaint to Istanbul Public Prosecution Office. They demanded that the chief officers and officers, who were in charge at Istanbul Police HQ Anti-Terror Branch between 20 and 23 October, should stand trial under Article 243 of the TPC for “torturing” and under 448 of the TPC for “murder”. 

Minister of Interior Rüştü Kazım Yücelen made the following explanation on 3 December about the death of Yunus Güzel, while he was replying a motion brought by Mehmet Bekaroğlu, MP for Rize from the SP, concerning incidents of death in detention:

“On 23 October, the day Güzel would be referred to Istanbul SSC Public Prosecution Chief Office he had written “Long live DHKP-C” on the wall of the detention place and he had pulled out the bunk bed where it was attached, leant it against the wall, and committed suicide with a method known as ‘half-hanging’ by winding the sheet he had used around his neck. Fatih Public Prosecution Chief office and chief inspectors from the Security General Directorate launched an investigation into the incident. It is possible for someone to commit suicide in the style known as “half hanging” as in the suicide case of Yunus Güzel. There were examples of this style in previous cases of suicide.”

Fatih Mehmet Karakuş

Fatih Mehmet Karakuş (27), who was detained on allegations of “swindling” in Vakfıkebir, Trabzon, on 3 November died at Vakfıkebir Police Station. Karakuş allegedly hanged himself in detention. Trabzon Governor’s office declared that Karakuş had attempted suicide by hanging himself to the iron bars of the 2 meter-high window with the ribbons of the blanket in the detention place. The police officers had taken Karakuş to Vakfıkebir State Hospital, but he could not be saved. Minister of Interior Rüştü Kazım Yücelen declared that two chief inspectors from the Security General Directorate had been assigned to examine the incident. 

Varvara Savastin 

A woman of Moldavian nationality named Varvara Savastin (46), who was kept in detention on grounds of “working illegally and for visa violation” at Istanbul Police HQ Foreigners Department, died on 1 January. Savastin reportedly died of “cardiac and respiration insufficiency”. According to the statement made by Istanbul Police HQ Savastin, who was detained before the New Year in Eminönü together with her husband Ivan Anghelcev, was found dead in her bed by other women in detention in the morning of 1 January. 

6.2.2. Court Cases on Death in Custody

Yücel Özen

The trail against 7 police officers accused of having cause the death of Yücel Özen continued at Beyoğlu Criminal Court No. 1 on 28 February. The court announced that an additional indictment against the police officers Süleyman Ulusoy, known as “hose Süleyman”, Bekir Yerköy and Zeki Erdoğan was not to be prepared. The sub-plaintiffs had asked for it during the hearing of 22 June 2000. In this trial the police officers Ahmet Güngör, Abdullah Süzer, Hasan Kıman, Yavuzhan Boran, Nafız Aktaş, Ünal Canlı and Veysel Atasu are on trial. 

The trial concluded on 31 May. The Court rejected the demand by defense lawyer İlhami Yelekçi that the defendants should benefit from the Law on Conditional Release and Suspension of Sentences and sentenced the police officer Ahmet Güngör to 5 years’, 4 months’ imprisonment for “having cause the death of Özen by torture together with other unidentified police officers”. The police officers Abdullah Süzer, Hasan Kırman, Yavuzhan Boran, Nafız Aktaş, Ünal Canlı and Veysel Atasu were acquitted because of “lack of evidence.  

Yücel Özen had been detained on 12 November 1991. He had been interrogated at Beyoğlu and İstanbul Police HQ on charges of theft. On 24 November 1991 he died apparently as a result of torture. 
Vedat Han (Welathan) Gülşenoğlu 

On 23 January the case brought for killing the student Welathan (Vedat Han) Gülsenoğlu continued at Beyoğlu Criminal Court No. 1. On 22 March 1994, the student had been detained during Newroz celebrations and was killed in Kasımpaşa Police Station by a shot to his head. Police officer Abdullah Bozkurt was identified as the murderer and the court earlier issued an arrest warrant against him. 

During the hearing of 23 January it was established that Abdullah Bozkurt had recently surrendered in order to benefit from the Law on Conditional Release and Suspension of Sentences. The prosecution and the plaintiff lawyers demanded a sentence for murder (Article 448 TPC in connection with Article 251 TPC) that could go up to 45 years' imprisonment. The court ordered the arrest of the defendant and adjourned the hearing to a later date so that the defense can be prepared and it will be established whether the defendant might benefit from the Law on Conditional Release and Suspension of Sentences. Bozkurt was released after the hearing of 12 April.

On 28 June Abdullah Bozkurt was sentenced to 10 years’ imprisonment. Beyoğlu Penal Court No. 1 first sentenced him to 36 years’ imprisonment under Articles 448 and 251 of the TPC, but reduced the sentence to 10 years’ imprisonment under various provisions including the Law on Conditional Release and Suspension of Sentences. If the sentence is confirmed Abdullah Bozkurt, who was released after three months in pre-trial detention, will have to spend 4 years in prison. Fatma Karakaş, lawyer for the sub-plaintiffs, stated that they would take the case to the European Court of Human Rights.

Birtan Altunbaş

On 1 March Ankara Criminal Court No. 2 continued to hear the case against 10 police officers charged with killing the student Birtan Altunbaş in custody in 1991. The defendants İbrahim Dedeoğlu and Hasan Cavit Orhan (both under arrest) participated in the hearing and said that they had read the report by Ankara Medical Association but needed time to respond to it. Lawyer Oya Aydın, acting for the co-plaintiffs demanded that all 10 officers be sentenced as main offenders. Prosecutor Şemsettin Yeşil said that there was not sufficient evidence to convict the defendants Tansel Kayhan, Talip Taştan, Mehmet Kirpici, Muammer Ekin and Naip Kılıç and wanted İbrahim Dedeoğlu, Sadi Çayli, Hasan Cavit Orhan, Süleyman Sinkil and Ahmet Taştan to be convicted under Article 243 TPC and sentenced to between 13 and 15 years' imprisonment. The hearing was adjourned to 5 April. 

The trial concluded on 18 July. Ankara Criminal Court No. 2 sentenced four police officers to 4 years’, 5 months’ and 10 days’ imprisonment. Four defendants were acquitted, while the files of 2 defendants, whose testimony had not been taken, were separated. In their final words some defendants alleged that the detainee killed himself by going on hunger strike and banging himself against a wall. The court ruled that the defendants İbrahim Dedeoğlu, Sadi Çaylı, Hasan Cavit Orhan and Süleyman Sinkil had interrogated the victim and “without the intention to kill applied force against him in order to make him confess”. The defendants were sentenced according to Article 452/1 of the Turkish Penal Code. The defendants Tansel Kayh, Talip Taştan, Mehmet Kirpici and Muammer Eti were acquitted because of lack of evidence. The files of the defendants Ahmet Baştan and Naim Kılıç were separated, because they had not been found in order to testify in court. 

Birtan Altunbaş, student at Hacettepe University, had been detained on 9 January 1991 as an alleged member of an illegal organization. He died in Gülhane Military Hospital on 15 January 1991.
Mustafa Koca

The trial against the police officer Niyazi Çağlar, accused of having caused the death of Mustafa Koca in custody in Yenice district (Çanakkale) on 6 July 1999 ended on 30 July. Çanakkale Criminal Court sentenced him to 6 years’, 8 months’ imprisonment. Niyazi Çağlar had been in pre-trial detention for two years.

Memik Yazar

The trial relating to the death in custody of Memik Yazar (19) concluded on 6 November. In summing up the case the prosecutor demanded from Gaziantep Criminal Court No. 2 to acquit the 7 police officers. The court followed the demand and acquitted the police officers Köroğlu Kıraç, Yakup Kılıç, Mustafa Aygül, Şehmuz Murat Kaya, Davut Baytar, Hasan Biçer and Fikri Şirin. 

On 11 November 1998 Memik Yazar had been detained in connection with burglary. He died on 16 November 1998 in hospital. The trial started on 29 December 1998. The police officer were arrested on 13 January 1999 and released after the hearing of 15 January 1999. 

Süleyman Yeter

The case against the 3 police officers charged in connection with the death of trade unionist Süleyman Yeter in custody on 7 March 1999 continued at İstanbul Criminal Court No. 6 in 2001. The whereabouts of the defendant Ahmet Okuducu were not established and the defendants Mehmet Yutar and Erol Ersan were released in 2001. 

During the hearing of 29 January Hüseyin İldan was heard as witness. He said that he had been detained together with Süleyman Yeter and all of them had been tortured by hanging, having to lie on ice and being hosed with pressurized water. He had heard the banging of doors, but could not seen anything because of the blindfold. Later they had discovered that Süleyman Yeter had died. İlhami Yelekçi lawyer for the police officers asked that the trial should be suspended according to the Law on Conditional Release and Suspension of Sentences, but the court rejected the demand. 

The defendant Erol Ersan was released during the hearing of 12 March. The defendant Mehmet Yutar was released after the hearing of 19 November. The hearing was adjourned to 23 January 2002.

Alpaslan Yelden

İzmir Administrative Court No. 4 has to deal with the demand for compensation by the family of Alpaslan Yelden, who died two days after he had been detained in July 1999. The family filed a demand seeking compensation of TL 45 billion (app. $ 66,000) from the Ministry of the Interior. 

In a first reply the Ministry maintained that the prisoner died because of injuries from a fall. In February the court received a second reply by the Ministry with similar arguments, but also stating that the victim was a „violent and aggressive person, whose wife was trying to get divorced because of frequent beatings, an addict of alcohol and drugs, who had other women as lovers and whose police record included procuring.“ 

The trial against the police officers İbrahim Peker, Hakan Ergüden, Hakan Gündoğdu, Muharrem Çetinkaya, Ali Aykol, Hikmet Kudu, Yusuf Oyan and Uğur Kocal for “causing the death by torture” continued at İzmir Criminal Court No. 2 during 2001. The last hearing was adjourned to 6 February 2002.

Metin Yurtsever

The trial against 16 police officers charged in connection with the death of Metin Yurtsever in detention in Kocaeli on 23 November 1998 continued at Kocaeli Criminal Court No. 2 on 4 April. During the hearing of 11 July Maşallah Akçay was heard as witness. He said that when he was in HADEP provincial office on the day of the event, the police raided the party building and took several people in custody including himself. He said that policemen beat him with truncheons and four of his ribs were broken. Akçay said that all detainees were beaten. 

On 24 December Dursun Sevim, reporter of the news agency “Yurt Haber” and Gülseren Karabaş, physician from the Hospital of Kocaeli University, testified as witnesses. The hearing was adjourned for an inspection of the film, Dursun Sevim made during the event. 

Defendants in this case are the police officers Şinaşi Yılgın, Şih Ömer Ediz, Şaban Kurnaz, Süleyman Başkal, İsmail Türkdemir, Sadettin Topal, Bülent Oral Tunar, Bekir Şahin, Temel Çakmak, Kadir Cenk, Onur Düzcan, Cemil Çetin, Nihal Yücesoy, Mehmet Gürcan, Mustafa Atık and Recai Ergün. They have to expect sentences of up to 8 years' imprisonment for “killing a person without an identifiable assailant”. 

Mahmut Yıldız

There was only one report on the court initiated in connection with the death of Mahmut Yıldız (16). He had been detained on 25 November and died in Diyarbakır Military Hospital on 5 December 1997. The autopsy stated that he died because of a “trauma by a sharp tool”. 

The court case against Major Dursun Şenol, lieutenants Bestami Gelebek, Cemalettin Evgi, Yıldıray Gırlek, Hıdır Küçük, Ahmet Bozkuş and Celalettin Demir had only been opened after the family objected to the decision of the public prosecutor not to pursue the case. No important developments were reported from the hearing of 15 March.

6.2.3. “Disappearances”
Baba Ocak died of a heart attack on 28 June. He was the father of Hasan Ocak, 
 who had been found dead after having disappeared in 1995.

In 2000, at least 65 corpses were found during the operations carried out after the killing of Hüseyin Velioğlu, the Hezbollah leader, on 17 January 2000. The state made use of the fact that many corpses were found within the operations carried out against the radical Islamic Hezbollah organization, trying to deny its responsibility in cases of “disappearance”. Hezbollah was said to be the sole perpetrator in these cases. 

A serial-article presented in the daily “Evrensel” revealed important information on “disappearance” cases and the attitudes of the authorities. The daily Evrensel of 8 September covered a statement by a former Public Prosecutor of Ankara, Selahattin Kemaloğlu, who had testified as a witness in the case launched by the relatives of Kenan Bilgin at the ECHR.  Kenan Bilgin has been missing since he was detained on 12 September 1994.

Selahattin Kemaloğlu testified at the court as a witness of the Turkish government. He stated that the documents related to Kenan Bilgin had been submitted to him upon the complaint of Bilgin’s brother. After receiving the documents Kemaloğlu had sent a written question to Ankara Police HQ "whether Kenan Bilgin had been detained". Regarding the successive development Kemaloğlu said:

"The police answered that they had not taken Kenan Bilgin into custody. Then, I asked about the names of people who were detained on that day. Bilgin’s brother had some witnesses. In their testimonies they stated that they had seen Bilgin while in custody. According to their testimonies Kenan Bilgin had been shouting blindfolded 'They don’t register my name in the detention records.' I believed them. At that time “disappearances” were taking place, and I was worried as a prosecutor."

Kemaloğlu stated that he concluded from the testimonies of the witnesses that Ankara Police HQ had not given him the right information. He said he had sent a letter to Bilgin’s place of birth asking whether he might have joined the PKK.
 The reply was again no. "I was pursuing the investigation. Then I was appointed to Elmadağ district (Ankara)."

Regarding other incidents of “disappearances” Kemaloğlu stated the following: 

"According to the documents I examined, the results of investigations, and the materials I read many “disappearances” happened at that time. For instance I had a friend, a classmate Yusuf Ekinci. (Lawyer Yusuf Ekinci disappeared on 22 February 1994. His corpse was found near Gölbaşı district of Ankara on 25 February 1994.) People, who identified themselves as police officers, kidnapped him. Then he was shot dead. I participated in his autopsy. Now, I am quite sure that Bilgin’s case is a case of “disappearance”, like thousands of similar cases. As a prosecutor, I am sure about it. Many people “disappeared” following 12 September. I heard informal information about these cases, I was reading about them in the newspapers. Some 6,200 people went missing. But you cannot voice these facts, nobody could do so. At the time we were not authorized to carry out controls at prisons and detention places. I once went to a police HQ and I heard some voices. I wanted to know what these voices were. They said, 'Nothing; some voices and screams on tape which is played for breaking the resistance of the suspects.' They did not allow me inside. A similar situation took place at Ankara Police HQ."

An interview with lawyer Kamil Tekin Sürek (Evrensel/8 September 2001)

- In his testimony to the ECHR, prosecutor Selahattin Kemaloğlu admitted that Kenan Bilgin had disappeared. What are your comments on the statement by the prosecutor?

- The ECHR heard many witnesses in Turkey in September two years ago. I participated in the sessions as the lawyer of the applicant İrfan Bilgin. However, these testimonies were received in close sessions and for this reason we could not make any statement about the statements of the witnesses. Recently the ECHR disclosed its verdict, which also includes an evaluation of the testimonies of the witnesses and other evidence. We are waiting for the translation of the verdict, which is quite long. Both the prosecutor and other witnesses had made very interesting statements.

- Are there any facts in those statements, which were not mentioned previously?

- In some of the testimonies it was admitted that Kenan Bilgin had actually been kept in custody at the police HQ. Besides, some of the government's witnesses, some police officers and prosecutors also made interesting statements. You already have the one made by prosecutor Kemaloğlu. There are some other interesting statements.

- What makes those testimonies interesting?

- For example, one of the prosecutors had written a 3-page report with the purpose of falsifying the claims of detention, and in that report he had described the conditions at the police HQ and claimed that the witnesses had lied. However, we visited Ankara Police HQ together with the ECHR mission and the representatives of the government. Our observations there made us to think that the prosecutor had never been there. Instead of conducting an investigation and collect evidence as to the facts, he had made false statements without even visiting the police HQ and he had attempted to falsify the testimonies of the witnesses in this way. This situation was clearly evident when he was heard as a witness.

- What did the police officers say in their testimonies?

- Actually it is necessary to find those testimonies and publish them. What I can remember is that: One of the police officers had kept a fake registration document, for example. Another one made it clear in his testimony that the police operation during which Kenan Bilgin had been detained had been performed illegally.

- When the testimonies of the prosecutor and other witnesses as well as the recent verdict of the ECHR are considered, is it possible to talk about a new situation in terms of the legal proceedings?

- Of course, there is new evidence, which lacked in the investigation file that was opened regarding the Bilgin case. All the evidence should be taken as a reason for starting another detailed investigation. Besides, it can bee seen that some of these witnesses had neglected their duties or committed crimes. It is necessary to start investigations against them. When the verdict is translated into Turkish, we will submit one copy to the prosecutor, who did the investigation, and we will see what he will do with respect to the new evidence.

On 18 September the daily Evrensel published the testimonies of two police officers, who were heard by the ECHR. 

Police officer Mehmet Karataş, who was working at Anti-Terror Branch of Ankara Police HQ in 1994, said in his testimony that he had been in charge of keeping the registration information of the detainees in September 1994, and added that every detainee had been registered. Karataş said in his testimony that he worked from 8.00am to 6.00pm and sometimes to 12.00pm, and there was another police officer in charge of keeping the registry book along with him. Lawyer Kamil Tekin Sürek objected to this testimony stating that according to the ECHR records the registry book had seemed to be kept on a weekly basis instead of having been kept daily, and said the following:

"Here you entered the registration information at 1.45am on 12 September 1994, and stayed there until the morning. Then you made another registration at 9.45am, and some others at 10.15am, at 11.20am and at 11.45am. Then you entered a registration at 6.25pm on the evening and another one at 11:23pm at night. On 13 September you entered registrations at 1.00am, at 2.40am, at 4.00am and at 7.00am. This means that you stayed there for about 48 hours. It seems to me that you keep this registry book on a weekly basis."
Serdar Tanış, Ebubekir Deniz 

Serdar Tanış, the Chairman of HADEP Silopi Branch, and board member Ebubekir Deniz went missing. They were last seen while entering the District Gendarmerie HQ of Silopi on 25 January. İdris Tanış, the lawyer of the Tanış and Deniz families, applied to the Central Gendarmerie Station and Prosecution Office, but he was told that "Tanış and Deniz had never been detained on that day." Subsequently, HADEP and the HRA made various applications with the authorities in Silopi and Şırnak, but these applications produced no result. HRA and HADEP delegations went to Silopi and met the Public Prosecutor, Deputy District Governor Ünal Çakıcı and authorities of the gendarmerie, who told the delegation that Tanış and Deniz had not been in detention.
Hamit Belge and İsa Kanat testified to the prosecutor, saying that they had seen the two men on that day. They said, "When we saw them, they were about to enter the gendarmerie station through the garden. They seemed comfortable as if they were going there on their own will, and indeed there was nobody around forcing them to enter the garden. They greeted us, and we continued our way after greeting them."

In Şırnak, gendarmerie put up posters of the 2 missing men at certain points in the town, inviting people to call the emergency number “156” whenever they saw Tanış and Deniz. HADEP Deputy Chairman Ahmet Türk stated that the State of Emergency Region Governor Gökhan Aydıner and Şırnak Governor Hüseyin Başkaya admitted that Tanış and Deniz had visited the Gendarmerie HQ on 25 January. Türk said that, when they did not get a response by the authorities in their efforts, they requested the help of Salih Yıldırım, the Deputy Chairman of the ANAP (a partner of the coalition government), who was told by the governors that Tanış and Deniz had been “released by the gendarmerie after their statements were taken.” Meanwhile, Resul Sadak, chairman of HADEP Şırnak Branch, pointed to the fact that HADEP office in Silopi had been closed one week before the incident, and continued, "Three days after our friends Tanış and Deniz were invited to the gendarmerie station, police officers from Silopi Police HQ had come to the office in Silopi, asked to see to the permission for opening the office and had urged our friends to close the office on Sundays. Then our friends went to the gendarmerie and they have been missing since that day." Sadak added that the commander of the gendarmerie in Şırnak had threatened him previously saying “we shall tear you to pieces if you open offices in Cizre and Silopi.” Dicle Anter, a member of the HADEP Party Assembly, said, "The gendarmerie had asked our friends to the gendarmerie station although they are not authorized to order such a thing. We spoke to the police and they told us that our friends were not kept by the police and that the incident disturbed them." Anter said that they had asked for an appointment with Silopi Gendarmerie Commander Süleyman Can, but they were told that he had taken a leave 3 days before because of illness of his wife. Şırnak Governor's Office issued a written statement on the “disappearance” of Tanış and Deniz, admitting that they had gone to Silopi District Gendarmerie HQ at 2pm on 25 January. The statement alleged that they had talked to another officer as the commander had not been in his office, and that they had left at 2.30pm. The statement claimed that their entrance and exit had been registered, and their ID cards had been taken and given back, which had been registered with their signatures on the registry book. Regarding the “disappearance” of Tanış and Deniz, an interesting development was observed on 24 February. Silopi Public Prosecutor received testimonies of two soldiers on duty in Silopi Gendarmerie HQ on the date of the “disappearance” of Tanış and Deniz, and the testimonies slightly differed.
Soldier Veysel Ateş, who was on guard in the main gate of the Gendarmerie HQ on 25 January, recognized the two disappeared. He said, “At 2pm they came up to me and asked to see Süleyman Can, in command of the gendarmerie in Silopi. I said that the commander was outside the station and they replied that it was important and they wanted to wait for him. I took them to the guest room, recording their names and time of their entrance, signed by themselves. Tanış and Deniz came together, but I spoke to Tanış. Half an hour later they stood up and, saying that they would come back later, left. I recorded the time when they left. I did not see the direction they went. Serdar Tanış had also come to visit the Commander Süleyman at 10.35am and left at 11.30am on 18 January 2001.” Yücel Ertekin, another soldier on guard at the same place and time, said: “First Ebubekir Deniz came. Half an hour later Serdar Tanış arrived. Sergeant Veysel spoke to them and they entered the building. I don’t know who these people wanted to see.”
Yücel Ertekin, another soldier on guard at the same place and time, said: “First Ebubekir Deniz came. Half an hour later Serdar Tanış arrived. Soldier Veysel talked to them and they entered the building. I don’t know who these people wanted to see.” Meanwhile, Silopi Public Prosecutor's Office decided on 15 March to conduct the investigation as "confidential", after the newspapers gave place to the testimonies of the two soldiers.

Şuayip Tanış,
 the father of Serdar Tanış, and Deniz Deniz, the brother of Ebubekir Deniz, were invited to Silopi Central Gendarmerie Station for the morning of 2 February. The commander Süleyman Can told the two men that an officer called Selim had ordered the disappeared men to come to the gendarme station on 25 January, in contrast to the allegation by the Governor of Şırnak that they went to the gendarmerie building for a visit. On the same day, a delegation of the HADEP headed by Deputy Chairman Mahmut Şakar was not allowed to enter the town of Silopi. The police stopped the delegation before entering Cizre. The police collected the ID cards of the delegation members, and forced them to keep waiting there for two hours. Mahmut Şakar reported that two military cars came to the control point, and an officer told the delegation “your entrance into Şırnak and Silopi is banned by an order from above, until a second order.” The efforts of the delegation for receiving permission produced no results, and the soldiers sent them back. 

In a press conference on 13 February, the HRA Vice Chairman Osman Baydemir said that there was resurgence of the grave conditions of the period 1993-1997 after the assassination of Diyarbakır Chief of Police, Gaffar Okkan. Baydemir said, “316 people in Diyarbakır and 301 people in our region have gone missing after having been detained in the last decade.”
At the end of January Mehmet Bekaroğlu, MP for the Virtue Party (FP) and member of the Human Rights Commission in the Parliament tabled a question to be answered by the Minister of Interior, Saadettin Tantan. Bekaroğlu raised questions on the status of investigations regarding the case of Tanış and Deniz, and also on the resurgence of tension among the people in the State of Emergency in connection with reports of “disappearance”. Minister Tantan replied at the end of March. His reply was based on the information provided by Gendarmerie HQ Planning and Coordination Branch Deputy Chief Major Necdet Güngör. Accordingly, they were searching for the missing persons and the judiciary had started an investigation into the case. 

On 31 January, the HRA released its report on the mission to Silopi and Şırnak. The report was signed by Osman Baydemir, HRA Vice Chairman, Sezgin Tanrıkulu, HRFT Diyarbakır Representative, Nejat Taştan, HRA Central Executive Board Member and Selahattin Demirtaş, HRA General Board Member. The report pointed out that the delegation was able to talk to the public prosecutors but not to the governor of Şırnak, the district governor of Silopi and local commanders of the gendarmerie. Baydemir commented, “Our mission reached the conclusion that the only probable reason for the ‘disappearance’ of Tanış and Deniz is their refusal of resigning from their duties for HADEP.”
Lawyer Sezgin Tanrıkulu, HRFT Diyarbakır Representative, commented that what happened to Tanış and Deniz was a typical case of “disappearance”. He said that the atmosphere in Şırnak and Silopi was quite in contrast to the general climate of declining tension in the region. He said, “The forces against peace are active within the same network. The attitude that resulted in the assassination in Diyarbakır and the attitude that resulted in the “disappearance” of the HADEP executives in Silopi are the same. We demand that those responsible for both incidents be found.” 
The questions raised in the report are as follows: “Introducing themselves as security officers some persons forced Serdar Tanış and Ebubekir Deniz to get in a car outside the PTT office in Silopi on 25 January. Who are those persons? Who phoned the HADEP local office to invite Tanış and Deniz to the Gendarmerie HQ? While threatening persons is an offence under the TPC, prosecutable under the SSC when committed for political reasons by security officers, what is the reason for failing to take administrative or legal actions against the provincial and district gendarmerie commanders for threatening the victims?”

Hüseyin Başkaya, the Governor of Şırnak, made a statement on 14 February. While alleging that Tanış and Deniz had not been detained, he called upon the public to inform the authorities if they saw Tanış and Deniz. In his statement, the governor accused the HADEP and NGOs involved in searching for Tanış and Deniz for “disturbing public peace” by implicating the security forces in the ‘disappearance’ “although the public was informed of the facts by the authorities,” and informed that they were “considering the possibility that Tanış and Deniz might have been kidnapped by terrorist organizations or their supporters.” The governor alleged that "the incident was abused by those who wanted to destroy the atmosphere of peace prevailing in the town and the region, and those people had an ambition for terror."

On the same day, the HRA Chairman Hüsnü Öndül, the HRFT President Yavuz Önen and Mazlum-Der Chairman Yılmaz Ensaroğlu visited Rüştü Kazım Yücelen, the State Minister responsible for Human Rights, to express their concerns about the “disappearance”. The delegation submitted the HRA mission reports on the “disappearance” of Tanış and Deniz to the Minister Yücelen, who said that he knew about the incident and was following up the developments.
The Petition (Celal Başlangıç; Radikal, 07.02.2001)

Serdar Tanış, the HADEP Silopi local chairman, and his uncle Eyüp Tanış were walking when three men waiting in a green FIAT car outside the PTT office stopped them. The three told Serdar and Eyüp that they were security officers and requested them to go to the Police HQ with them. They tried to arrest Serdar and Eyüp but the latter resisted. Introducing himself as the local chairman of the HADEP, Serdar said he could go to the Central Police Station later, if necessary.

Eyüp Tanış is able to recognize two of the three in the car, if he saw them.

Serdar and Eyüp went back to the party building. Serdar Tanış was called on his mobile. Serdar told his colleagues in the room that he was ordered to go to the Gendarmerie Station. He invited another executive, Ebubekir Deniz, to accompany him to the station. They went there with the minibus driven by Ömer Sansür. Ömer left the two outside Silopi District Gendarmerie HQ. He asked the two whether he should wait for them. Serdar told him that he would phone him when the meeting finished...

Hamit Belge and İsa Kanat saw the two men while entering the Gendarmerie HQ. They even greeted each other. These two persons openly declared in their testimonies to the prosecutor that they had seen Serdar and Ebubekir while entering the Gendarmerie HQ.

From that moment on, no information has been received about the two. About an hour later, their relatives and colleagues at the HADEP dialed their mobile phones repeatedly, but the phones were not answering. (...)

A delegation of the HRA and HRFT Diyarbakır executives visited Silopi and Şırnak on 29 January. The delegation made an interesting interview with the Silopi Public Prosecutor, who told them that his investigation was confined to the allegations by the families since the gendarmerie commander told him "the persons were not detained, and thus he had nothing to do with the case." (...)

Serdar Tanış had been appointed as the HADEP Silopi Local Chairman, and one day before he went to Silopi for the opening of the HADEP office on 9 January, he had signed petitions addressed to the President of the Republic, the Prime Minister, Minister of Interior, Minister of Justice and Diyarbakır Public Prosecutor to be sent "just in case", and he left the petitions with HADEP Diyarbakır Provincial Chairman Ali Ürküt. The petitions, which were not sent to the addressees until he went missing, contain striking clues. These read as follows: 

"After the Party appointed me Silopi Local Chairman of the HADEP in September 2000, I received warnings on various occasions and security officers harassed me to give up my tasks. My father was also detained occasionally, and he was warned that he could not conduct his business as long as I was involved in the organization of HADEP in Silopi.

"Recently on 2 January 2001, my father was stopped at a military checkpoint on his way from Cizre to Silopi, where he runs his business. Plain-clothes officers told him that he was ordered by Şırnak Provincial Gendarmerie Commander to come to the Gendarmerie Regiment HQ. There he was interrogated by the commander on my whereabouts and the reasons why I did not stop working for the HADEP. He was told that I had to be present at the Gendarmerie HQ on 4 January. I phoned the Gendarmerie HQ from Diyarbakır to tell them I could not be there on that day as I had work to do in Ankara. The commander himself took the phone and ordered me to be present in his office on 5 January.

"On 5 January, my father was again stopped while leaving Cizre. Plain-clothes officers took him to Silopi Central Gendarmerie HQ. The local commander told him that Şırnak Regiment Commander was asking for him. He was made to speak to him on the phone. Şırnak Commander told my father that I had to be in his office that day, 'If he does not, he won’t set his foot into Şırnak again, or, otherwise, I will kill him. Go to whomever you want to go, I am known, my title is known, my place is known.' Having said this he shut the phone."

The father Şuayip Tanış confirms this account in his statement to Silopi Public Prosecutor on 29 January.

Silopi Public Prosecutor told the HRA delegation that he was conducting an investigation on all the aspects of the case, and that he was going to have simulated pictures of the three men who wanted to kidnap Serdar and Ebubekir, and show these pictures to civilian and gendarmerie staff in the district. The Prosecutor considers a disappearance in custody rather than an ordinary case of missing. He sent a letter and pictures of the two HADEP executives to 27 different prosecution offices in the vicinity. Hopes of finding the missing men alive are sliding away now. The corpses found in the vicinity are shown to the families. Yesterday the lawyer of the Tanış and Deniz families, İdris Tanış visited Cizre Public Prosecutor’s Office to see the corpse of a person allegedly killed in a clash in Güçlükonak. The corpse did not belong to one of the disappeared HADEP executives. “Disappearances” almost stopped in the region since 1998. Is this a revival? Some of the officials and citizens in the region are concerned about this danger. It seems that some are not able to live without blood and war in this region. Again they are staging the bloody and dark game, which resulted in many casualties when staged in the near past. 

Another delegation of 14 people consisting of Eren Keskin, HRA İstanbul Branch Chairwoman, Metin Kılavuz, HRA General Board Member, Veysi Parıltı, HRA Mardin Branch Chairman, and the journalists Celal Başlangıç and Ayşe Düzkan, as well as the representatives of the Freedom and Solidarity Party (ÖDP), HADEP, KESK and People's Houses (Halkevi) visited Silopi on 5 February in order to receive information about the developments and visited the families of Tanış and Deniz. Observations of the delegation were presented in a press conference on 9 March. They reported that the prosecutor in Silopi, Gündoğan Öztürk, was very sensitive on the issue, but his words “I shall go as far as I can get on this” left room for skepticism. Eren Keskin stated that the assassination of Gaffar Okkan and the disappearance case were linked to one another. Keskin reminded that Tanış had been threatened frequently and he had written a petition to the Minister of Interior about these threats before he had disappeared. 

Following the vain attempts for discovering the whereabouts of Tanış and Deniz, Serdar Tanış's brother Yakup Tanış appealed to President Ahmet Necdet Sezer, Deputy Prime Minister Mesut Yılmaz and Minister of Interior Saadettin Tantan on 7 February for their attention to the case.

In the meantime, some news stories that appeared on the newspapers reported that Tanış and Deniz had been killed and that their corpses had been found. On 9 February the newspapers reported that two beheaded corpses had been found in the vicinity of Silopi. Making a statement as to these reports, HADEP Vice Chairman Mehmet Metiner said that they had received similar information, but the authorities had not confirmed these claims. Whereas Osman Baydemir said that he had contacted the Silopi prosecutor as to the two corpses allegedly found in the vicinity of Silopi, but the prosecutor had told him that this information was not true.

Kamer Genç, an MP for the True Path Party (DYP), attempted to put the case of Tanış and Deniz on the agenda of the Human Rights Commission in the Parliament on 8 February. In the session of the Commission Kamer Genç said, "These persons are missing. Some claim that they had been detained but they had been released subsequently, some claim that they had never been detained. Some others claim that they might have been killed in a clash at the mountains. We have to investigate this case." These words received no response from other members of the Commission. Following this meeting, the Chairman of the Commission, Hüseyin Akgül of the MHP alleged, while speaking to the journalists, that he had not heard about this incident, despite the fact that the HRA had actually informed him about the incident on 26 January. He said, "We have not received any application in this regard. We shall work on it if we receive an application." Upon this statement, Yakup Tanış made an appeal to the Human Rights Commission in the Parliament on 9 February. 
Major Emre Özyılmaz, the Head of the Foreign Relations and Human Rights Department of the Gendarmerie General HQ addressed to the Human Rights Commission in Parliament on 22 February. He claimed that the “disappearance of Tanış and Deniz is a plot against the gendarmerie.” Pointing out that the families had lodged a complaint on disappearance 2 hours after Tanış and Deniz left Silopi Gendarmerie HQ, he said, “We are facing a premeditated controlled action aiming at weakening the gendarmerie”.
On the other hand, Eyüp Cülüm, Deputy Governor of Şırnak, alleged that Tanış and Deniz were killed “in an internal fight to settle accounts”, and accused some journalists of being “militants” because of their investigations into the incident. Mesopotamian Journalists Association Chairman Cemil Aydoğan, the editor-in-chief of the daily “Mezopotamya” Türkan Aydoğan, the editor-in-chief of the daily “Ekspres” Emin Karakulak and the owner of the Show Radio Channel “Gevzi Şimdi” visited the Deputy Governor Cülüm during their mission to Silopi. In the report of the mission, they quoted the Deputy Governor saying, “The kidnapping of the HADEP executives is an internal settling of accounts within the organization. Those who kidnapped them are defending them because of political reasons now. They are not sincere when talking about their demands for peace. They want to achieve their targets by shouting slogans for peace and by raising serhildan. It will not work.” Upon this the members of the delegation reportedly commented that such opinions were far away from reconciliation and from the expected official formality. They added, “Those who killed Diyarbakır Chief of Police Okkan and those who kidnapped the two HADEP executives stem from the same source, those who are fed by the illegal money sources and acting in hostility to peace and democracy." Hearing about these comments, the Governor reportedly said, “These are the opinions of the militant journalists,” and he finished the meeting.
Reactions 

The Ministry of Interior made a statement on reports of “disappearance”, commenting that the reports were “part of the factually unfounded propaganda of terrorist organizations against Turkey.” While the statement mentioned the case of Yusuf Kırmızıoğlu, who was missing since 6 January, there was no mention of the case of Tanış and Deniz. The statement reads as follows: “Recently, the so-called press bureau of the DHKP/C terrorist organization, as well as the Association of Families of Prisoners for Human Rights and Solidarity (TİYAD), the Association for Solidarity with the Families of Prisoners (TAYAD) and the Rights and Freedoms Platform are conducting factually unfounded propaganda by using various media organs, where they say ‘Yusuf Kırmızıoğlu is missing since 6 January 2001’, ‘where is Yusuf Kırmızıoğlu?’ ‘A new disappearance’, and ‘The police confessed that they are responsible for the disappearance of Yusuf Kırmızıoğlu.’ However, against the allegations advanced by this organization, Yusuf Kırmızıoğlu did not disappear in detention. It has been revealed that Yusuf Kırmızıoğlu received political and military training in two neighboring countries, and then he was sent back to Turkey to perform armed action. He was captured in possession of a fake ID in the name of Aziz Güngör as well as a Nokia mobile phone, which he used for organizational relations, in Hatay on 20 February 2001. As a result of his interrogation, an RPG-7 rocket launcher, 7 RPG-7 rockets and 7 rocket orientating supports were found in the rural area, and he was remanded by the judicial authorities he was referred to after the investigation.”

In the meantime, the Governor of Şırnak Hüseyin Başkaya made a statement to a TV channel on 7 February, alleging that Tanış was “an informer for the gendarmerie.” In response, Serdar’s brother Yakup Tanış stated that Serdar completed his military service 4 months before, and commented that "the authorities were implying that Serdar had been kidnapped and killed by the PKK for being a military informant." He said, “We are well aware of the situation in Silopi and in the region. The PKK could not have kidnapped a person from a district, which is protected under high security measures, especially when he was being followed by the security forces due to his position as the HADEP executive. The PKK is not that strong” 

In response to the authorities, who alleged that he was visiting the gendarmerie quite often, Yakup Tanış said, “He had to go to Diyarbakır due to threats he received after being the HADEP local chairman. He visited the gendarmerie two times when he came to Silopi, because they threatened him to death if he did not visit them. When he visited the gendarmerie on 18 January, the Silopi Gendarmerie Commander told him that he himself would not harm Serdar or intervene in his affairs, but that he did not know about the attitude of the ‘other side,’ disclosing the attitude of the Gendarmerie Regiment Commander against Serdar.”
Yakup Tanış also commented on the allegations by the Governor Başkaya, who alleged that two PKK militants had been killed in a clash around Cizre and they might have been the disappeared. He said, “We ask the people living there and they tell us that there was no clash there. Our lawyers have already confirmed that the corpses did not belong to Serdar and Ebubekir.”
Minister of Interior Sadettin Tantan also denied the allegations that Tanış was an informant for the gendarmerie, in a statement to the press.
On 4 March the semi-official Anatolia News Agency took its place in the line of efforts that aimed at proving that "Tanış and Deniz had not gone missing." The news agency released a news story about a lorry having entered Turkey from Northern Iraq (via the border town Habur). During a search of the lorry with the plate number 73 SN 564 a letter had been found addressed to the father of Serdar Tanış, Şuayip Tanış and allegedly signed by the Central Committee of the PKK. The “letter” accused the two missing persons of "betrayal to the PKK and cooperation with the enemy." Some passages of the letter read as follows:
To our patriotic people and our brother Şuayip! 

Your son and his friend Bekir are with us staying at Dolokoki. We would like to inform you that you don't have to worry. Their interrogation is under way. Since the Turkish Republic listens to telephones and other devices we are using this way of communication.

We shall send you further information soon and let you talk to them. We would like you to continue with propaganda and incitement against the Turkish Republic to let the phase of national unity and the third serhildan (intifada) be successful. To that end you have to tell that these friends have been killed. This uprising of the people is taking place in exact the direction we have planned. We ask you to keep telling the public insistently that these two friends had been killed by the Turkish Republic.”
The letter was allegedly signed and stamped by the Central Committee of the PKK on 5 February 2001. Following this story Şuayip Tanış was detained on 4 March. The lorry driver İbrahim Bahşiş was also detained. But both men were released on 5 March. 

Şuayip Tanış made a statement after his release and said that he was not subjected to ill-treatment in detention. When the police officers asked that he should take them to the place, where Serdar and Ebubekir were held, he had said that he would have gone there himself, if he knew the place. The lorry driver had had no knowledge of the incident and the police obviously had not the authority to deal with this case. Şuayip Tanış added that the lorry driver İbrahim Bahşiş had no information about the way the incident took place, and that he had claimed that he had been subjected to a plot.
In an announcement broadcast on Medya TV the PKK declared that the letter was fake. The announcement added, "the PKK had decided to use the phrase 'Party Assembly' instead of 'Central Committee' during the 7th Ordinary Congress."
On 15 October, the Anatolia News Agency put a photograph into the service alleging that one of the two men in guerrilla uniforms on the photo was Serdar Tanış. However, the family of Tanış stated that the person in question was not their son.
Lawyer Tahir Elçi made a statement after the photo and the relevant news appeared in the newspapers. He said, “The ECHR found our case admissible and the proceedings started. In previous statements the Turkish government said that Tanış and Deniz had entered the Gendarmerie HQ and then left. We supported our point with statements by witnesses and we described the threats against the victims in detail. The government was to make its final defense on 17 October, that is to say, two days after these photographs appeared in the newspapers. As to the photographs, my personal opinion is that they were circulated by the assailants of Deniz and Tanış. This is really funny. One of the persons is a civilian, and yet the man in guerrilla uniform is not Tanış. I showed the photograph to many people to be sure about that. But, he is not Tanış." 

On 23 October, the daily Özgür Politika (issued in Germany) printed a statement by the PKK executives, which assured that the two men on the photograph were PKK guerrillas with the codenames “Doktor Kawa” and “Kemal.”
Missions to Silopi

The missions from Adana and Mersin to Silopi reported their observations on 16 February. The mission from Adana related their observations in a press conference in Adana HRA office. The local Chairman of the Contemporary Jurists Association Şiar Rişvanoğlu said that they had collected a bunch of documents and information, and they would submit their report to the Ministry of Interior and all relevant organizations and authorities in Adana and elsewhere. He said, “The political authorities are trying to create a chaos based on violence there. We were stopped 7 times, and kept waiting for 3.5 hours at Botaş Gendarmerie Station. Silopi is a border gate, and a huge amount of black money is being made there. Even the official authorities confess the involvement of those who do not want to loose their incomes.” Another member of the delegation, the HRA Adana Branch Chairman Şehmuz Kaya said that the authorities they visited had told, "Silopi was the richest district of Turkey; certain people attempted to break the peace of the district and the members of the delegation should avoid being an instrument of those circles."

The delegation from Adana started its journey on 13 February. A member of the delegation, HADEP Adana provincial organization executive Abdullah Aydemir was detained while entering Şırnak on 13 February, on the grounds that he possessed "narcotics", and he was released on bail on 22 February. In his statement, Aydemir quoted the station commander saying to his superior that there was no ground for the detention, and the superior ordering him to detain Aydemir. He told that plain-clothes officers interrogated him at Şırnak Gendarmerie Regiment HQ. He also quoted the public prosecutor, saying “I believe in what you say but I have to put you on remand.”
The HRA Mediterranean Region Representative lawyer İsmail Kartal informed the public about the observations of the Mersin "Peace Delegation" to Silopi on 16 February. He said, "As a result of various interviews we concluded that the center of the incidents is not Silopi but Şırnak. HADEP Şırnak Branch Chairman expressed that he had been repeatedly threatened by Şırnak Gendarmerie Regiment Commander. For this reason, there is a close relationship with the case of “disappearance” and the opening of a branch office of a certain political party in the district. Some official attempts of investigation seem to be lacking a serious approach." In connection with the “disappearance” of Tanış and Deniz lawyer Kartal also pointed at the border trade saying that the official figures on the annual profit had reached $ 2 billion and listed the District Gendarmerie HQ, Regiment HQ, The State of Emergency Regional Governor's Office, local administratives and the government as having a responsibility in the case. He asked for an independent commission in parliament for investigating the case, and he pointed out that certain officials should have been suspended from their duties for the sake of an independent investigation.
Another delegation consisting of journalists Cengiz Çandar, Ali Bayramoğlu, Mehmet Altan, Altan Tan, Gül Demir and HADEP Deputy Chairman Mehmet Metiner went to Diyarbakır on 23 February. The members of the delegation visited the authorities in Diyarbakır, Şırnak and Silopi. 

International Initiatives

International organizations called on the Turkish government to locate Tanış and Deniz. On 3 February, the International Committee Against Disappearance (ICAD) requested action to prevent the “disappearance” of Tanış and Deniz in detention.
On 10 February, Amnesty International (AI) issued an urgent action for Tanış and Deniz. AI called on activists to send messages to the Turkish Minister of Interior, the State Minister responsible for Human Rights, the General Commander of the Gendarmerie, the Governor of Şırnak and Şırnak Gendarmerie Commander reminding them of international obligations of Turkey for the protection of human rights.
Mr. Ivan Tosevski, Chairman of the UN Working Group on Enforced or Involuntary Disappearances, Sir Nigel Rodley, UN Special Rapporteur on Torture, and Mr. Abid Hussain, UN Special Rapporteur on Freedom of Expression, wrote letters to the Turkish Foreign Minister İsmail Cem to express their concerns on the case of Tanış and Deniz. Reminding of previous cases of ill treatment of the HADEP executives, the Rapporteurs expressed their concern that Tanış and Deniz might be subjected to torture.

A joint mission set up by representatives of the Euro-Mediterranean Human Rights Research Center, the World Medical Association and the Family Planning Organization of France visited Silopi and met the local authorities and relatives of Tanış and Deniz. Dr. Heidi Wedel, Turkey Researcher of Amnesty International, and James Logan from AI met with official authorities, HADEP executives and relatives of Tanış and Deniz in Silopi on 22 June.
Application to the European Court of Human Rights (ECHR)

Relatives of Serdar Tanış and Ebubekir Deniz submitted an application to the ECHR on 9 February. In the application lawyer Tahir Elçi complained, among other things, violations under Articles 2, 3, 5 and 13 of the European Convention for the Protection of Human Rights and Fundamental Freedoms. Besides, he asked the Court to treat the case with urgency under Rules 40 and 41 of the Court. The ECHR First Chamber discussed the case in a session on 13 February. The ECHR decided to treat the case with urgency, because it concerned the right to life and the victims might still be alive, and invited the Turkish government to submit observations on the admissibility of the application. 

Extending the time-limit fixed for 26 February, the Turkish government submitted her observations 2 March. In the 4-page observations, the government said that Tanış and Deniz had come to Silopi Gendarmerie HQ at 2pm on 25 February to visit the commander, but left at 2.30pm after talking to another authorized person since the commander was not present. The government said that some of the witnesses and soldiers were heard upon the applications lodged with Silopi Public Prosecutor's Office by lawyer İdris Tanış on 26 January and by Şuayip Tanış on 29 January. The government also asked the ECHR to wait for the outcome of the continuing investigation. Lawyer Tahir Elçi responded to the ECHR saying that Tanış and Deniz had been threatened by the authorities many times prior to their “disappearance”. 

The ECHR found the case admissible in October and invited the Turkish government to submit comments in reply until 17 October. 

In the meantime, lawyer Tahir Elçi applied to Silopi Public Prosecutor's Office and requested from the prosecutor to find out the identity of the person who had called Serdar Tanış on mobile on 25 January. 

Fear is back in the State of Emergency Region (Celal Başlangıç; Radikal, 10 February 2001)

(...) An interesting point is that: HADEP Şırnak Branch Chairman and 8 executives of HADEP in Şırnak cannot enter the town "until the next order." They had attempted to enter the town a few times in various vehicles in order to reach their houses and relatives, but were stopped at Kurumcu Gendarmerie Station, which is 15 km away from Cizre. The soldiers at this control point have a list, which gives the names of the HADEP executives who have been banned from entry to Şırnak until a second order. Indeed, it has been officially voiced that a Şırnak Republic was de facto founded and it is regarded as being above the State of Emergency rule. 

Imagine a city to where executives of a political party that is protected under the Constitution are not allowed access, and where executives from the headquarters of this party are not allowed to enter Şırnak or Silopi when they attempt to visit these towns in search of one of the district chairmen and a party executive, who went missing. 

There are certain other interesting things. For example, a broadcast on a TV channel the previous day included two sentences on this incident. Accordingly, "A clash took place in Güçlükonak at night on 2 February, one week after the “disappearance” of Serdar Tanış and Ebubekir Deniz. Two militants were killed in the clash, and the security forces buried them, as it was impossible to identify them. According to the authorities from Şırnak Governor's Office, the two militants could be Serdar Tanış and Ebubekir Deniz. However, their families did not approach them."

How can we correct all these mistakes? First of all, if the authorities of the governor's office had such a consideration, why did they bury these persons without identifying them? Is Güçlükonak a district of another state? Isn't it a district of Şırnak? And secondly, the information given in the news is completely wrong. The families of Tanış and Deniz made an application, and one of the corpses was taken to Cizre. Their lawyer İdris Tanış went to see the corpse, but it did not belong to one of the missing persons. 

Now the second paragraphs of the same news: "Serdar Tanış was an informant for the district gendarmerie HQ since November 2000, as reported in the official documents, and he had provided information on various dates regarding oil trafficking, weapons trade and activities of the HADEP in the region, and this information had been submitted to the regiment HQ..." 

Now I have to ask: Is it a person, who had a clash with the security forces, or is he an informant for the gendarmerie? In other words, can we think that the military authorities in the region are living with a fear of entering clashes against their own informants?

Is it possible to consider that the security forces, who have the control over the region cannot protect the persons working for them? Even if we consider that they fail to protect them, then why should they obstruct the executives of the HADEP when they come to the region searching for their informants? Is it possible to think that the authorities do not want them to be found?

A new period has started in the region after the Okkan assassination and the disappearance of the HADEP executives. Actually it is not new, but the situation had begun to chance in the last few years. When Okkan was serving as the Police Chief in Diyarbakır people, drivers and waiters were on the streets until midnight, but now they prefer to go home before 11pm or appear on the streets but in anxiety. Rumors are prevailing everywhere pointing at new cases of disappearances and discovered corpses. Now the period of insecurity has started again. The last two incidents give strong clues of the bloody and dark game which was staged in the 1990s and which is being staged now but in another format.

Silopi Public Prosecutor Gündoğan Öztürk is dealing with the investigation meticulously and everybody trusts this investigation. He says, "We are passing though a troublesome period. We do not want to experience those days again. We do not want this recent incident to be the starting point of worse days. It was not easy to create this atmosphere and we don't want to return to those old days. I will carry out this investigation as far as I can. If I turn out to be suffocating, I will transfer the file to a friend of me."

Yes, there is black money in the region. War is a source of money, narcotics, weapons, human and oil trafficking are some other sources... Those dark forces, which do not want to loose control over these sources are again on the stage red-handed. If the assailants of Gaffar Okkan are found, it can be possible to trace the whereabouts of HADEP executives Serdar Tanış and Ebubekir Deniz, who knows?
The Interior Ministry started an investigation on the disappearance of Tanış and Deniz on 16 February, some 22 days after the case. Minister Tantan informed the press that an administrative inspector and a major from the Gendarmerie General HQ were sent to the region.
Protests

Public protests were staged in many provinces and districts against the disappearances of Tanış and Deniz. Most of these demonstrations were organized by HADEP and some other NGOs. The HADEP executives decided to stage sit-ins outside the HADEP offices, read out press statements and send telegraphs to the authorities until the whereabouts of Tanış and Deniz were discovered. The police used force against the demonstrators on various occasions, and detained many people.
The police detained 80 people including Ahmet Konuk, Chairman of HADEP in Siirt and the board members Süleyman Yaş, Abdullah Gök, Abdurrahman Taşçı and some of the municipality assembly members while staging a sit-in on 3 February. 39 of the detainees were released on 4 February, and 37 were released on 6 February, whereas Ahmet Konuk, Abdurrahman Taşçı, Abdullah Gül and Bedrettin Polat were remanded. They were released on 9 February on objection of their lawyers.
On 5 February the police detained 16 executives of HADEP Batman Branch including the chairman Murat Ceylan during the sit-in outside the HADEP office. 

In Diyarbakır, a group of about 2,000 people participated in the demonstration that was organized by the HADEP Branch and started on 6 February with a press statement on the Okkan assassination and the “disappearance” of Tanış and Deniz. The police prevented the protestors to assemble outside the guesthouse of the municipality, and followed the protesters into the streets. During the incidents the police detained some 20 of the protestors under extensive use of their truncheons. 26 of the protestors including Hayrettin Altun, the Chairman of the teachers' union Eğitim-Sen, were injured. Most of the detainees were released the same day. 
During the protests on 7 February HADEP Konya Branch Chairman Mehmet Bozdağ, HADEP Antep Branch Chairman Abdullah İnce, Şehitkamil District Branch Chairman Mehmet Aslanoğlu, Şahinbey District Branch Chairman Rıdvan Özer and the secretary in Şahinbey, Dilbas Gökalp were detained. They were released a while later. On 8 February Rıdvan Özer, Osman Polat and Selami Amaç were detained. They were released the same day. 

The police intervened in the sit-in in Antep on 10 February, and detained HADEP Branch Chairman Abdullah İnce, Şehitkamil District Branch Chairman Mehmet Aslanoğlu and Şahinbey District Branch Chairman Rıdvan Özer again. 

On the same day the police also intervened in the sit-in outside Mersin Branch office of the HADEP, and they banned access to the office. 

On 11 February the police did not allow members of the Youth Commission of the HADEP Antep Branch to make a press statement at Balıklı Park and detained a board member Seyfettin Elçiboğa, HADEP Antep Youth Commission Chairman Ercan Sezgin and Şehit Kamil District Branch Chairman Mehmet Aslanoğlu along with a person named Mehmet Aslan. The detainees were kept in detention for 24 hours, and subsequently they were put on trial on charges of "staging an unauthorized demonstration."

In Antep, HADEP Branch Chairman Abdullah İnce was detained alongside with the executives of the HADEP branch Osman Acar, Sait Paray, Mehmet Dinçarslan and Kazım Gülmez during the action on 12 February. The court released the detainees on 14 February, but they were put on trial on charges of "staging an unauthorized demonstration."

On 11 February, HADEP members organized an action outside HADEP Diyarbakır Branch office. The police detained executive members of Kayapınar Town organization, Ramazan Akkuş and Ramazan Şimşek and 25 members of the HADEP.

The HADEP decided to stage actions at the HADEP branches in provinces and districts on the 25th of every month, starting from 25 March, until Tanış and Deniz were found. The HADEP members staged sit-ins outside the party offices and they sent faxes to the Minister of Interior during these actions.

In Batman the HADEP members wanted to hold a press conference on 25 April. The police beat the HADEP members and executives Avni Canpolat, Hüseyin Tüzel, Murat Ceylan, Müzeyyen Aydınlı and Hasibe Acar. The last mentioned two women had to be treated in hospital for a while. Ten people were detained during the incident, but they were released after a short time.
Incidents broke out during the actions staged in various provinces on 25 January 2002 for remembering Tanış and Deniz one year after their disappearance. The police detained over 100 people while dispersing the protestors. At least 30 people, including the HRA Bingöl Branch Chairman Rıdvan Kızgın were remanded in connection with the protest actions. 

6.2.4. Deaths in Prison

Mustafa Ç.

Mustafa Ç. (15), arrested for theft in Urfa Closed Prison, committed suicide in the early morning of 23 January. His father Bakır Ç. indicated that his son had psychological problems and had received treatment for a while. He said, “Despite this fact, they sent my son to prison instead of a rehabilitation home. And he chose this way. The responsibility of this suicide is on those who did not show interest in his state. Lawyer Vasfi Gözelekli disclosed that he had informed the court about the psychological problems of his client, but he had not been taken seriously. Ahmet Demirel, a prison official was put on trial in connection with the incident on charges of “neglecting duty” under Article 230 TPC. Bakır Çökmez stressed that his son could not raise his left arm because of health problems. He said there were 8 people in the ward and it was dubious that no one had noticed him committing suicide. 

İbrahim Cici

İbrahim Cici, a well-known mafia leader, who was imprisoned for having killed Bekir Kutmangil, the owner of “Yeni Günaydin”, “Süper Tan” and “Ekonomik Bülten” newspapers on 23 May 1995, died on 19 January. Ali Turna, Eskişehir public prosecution officer, disclosed that İbrahim Cici had fallen ill at around 10.30pm. Turna said he had high tension and his health had deteriorated again after 12pm. Cici wanted to have his blood pressure measured downstairs and he had fallen down the stairs. Officials and his friends had helped Cici up and sent him to hospital in an ambulance, but he had died on the way. 

Numan Akman

Political prisoner Numan Akman (45), who was transferred to Ankara Sanatorium Hospital, because of the tuberculosis he caught in Yozgat Prison, died on 26 January. Numan Akman was reportedly in Yozgat Prison for about 8 years and had received the death penalty under Article 125 TPC. Numan Akman was buried in Mardin. Numan Akman’s brother Tajdin Akman stated that his brother had become ill because of the unhealthy conditions in detention and prison and died because of not receiving medical treatment promptly. 

Mehmet Yıldırım

Mehmet Yıldırım (27), who was in Eskişehir Special Type Prison for the crime of “murder”, committed suicide on 9 April. 

Yakup Özbek

Yakup Özbek (19), who was under arrest in İstanbul Bayrampaşa prison, committed suicide on 26 April. Özbek was reportedly arrested on 21 April on charges of theft, and hanged himself to the iron railings with a piece of bed sheet. 

Mehmet Yaşar Yediler

The convict Mehmet Yaşar Yediler, who was in Antep E Type Prison on allegations of “swindling”, was killed on 9 May. An ordinary prisoner named Ali Çolak allegedly killed Yediler on the grounds that he had “sexually harassed him”. 

Osman Gahta

The prisoner Osman Gahta of Senegal nationality died at Bayrampaşa Special Type Prison on 22 May. The gendarmerie authorities stated that they had taken Gahta, who was in prison for crime of drugs, to hospital when his health deteriorated, but he could not be saved.

Murat Ocak

The convict Murat Ocak committed suicide in Ordu Prison on 17 July. Murat Ocak was reportedly arrested on 14 July for issuing an invalid check. 

Hamza Kılıç

Three convicts shot Hamza Kılıç dead in İstanbul Bayrampaşa Prison on 25 July. Hamza Kılıç was reportedly brought to prison after his trial at İstanbul SSC, and was shot while he was passing the section where open visits were held. The convicts Caner Koç, Numan Akıllı, Abbas Kızartıcı and Sedat Bayer were wounded with gunshots in the incident. Arkan Kaya, Sezgin Kırım and Kürşat Sağır, convicts who shot Hamza Kılıç, surrendered after a while. Hamza Kılıç was reportedly a close man of Urfi Çetinkaya, who had been arrested for the crime of drugs smuggling and had made important confessions. 

Adem Yeşil

The corpse of convict Adem Yeşil was found in his cell in Antalya Half-Open Prison on 27 July. Adem Yeşil reportedly got life sentence for killing a person in 1999. 

Yavuz Çatuk

Convict Yavuz Çatuk, who was held at Edirne Agricultural Open Prison, was reportedly stabbed to death on 3 August by another convict named Uğur Ardaçalan, with whom he had had a discussion. 

E.T.

E.T. (16), under arrest in Kırklareli E Type Closed Prison, committed suicide by hanging himself down the stairs cavity with a rope. E.T: was arrested for the crime of theft and he reportedly committed suicide due to some psychological problems. It was said that an investigation had been initiated into his death. 

Şefik Akol

Şefik Akol (37), who was arrested in 1993 for “membership to the PKK”, died of cancer on 1 December. Şefik Akol was sentenced to 15 years in prison and his spinal cord was reportedly damaged due to torture he had gone through. Akol had been transferred from the prison in Adilcevaz, Bitlis, to Dicle University Hospital, with the diagnosis of cancer a while ago. Akol reportedly had 3 months more to serve in prison. 

Mehmet Girgin

Mehmet Girgin (19), under arrest at Kayseri Closed Prison for the crime of “murder”, reportedly committed suicide by hanging himself in the toilet of the ward on 2 December. 

Oktay Koçal

Convict Oktay Koçal (41) died because of the heart attack he had on 20 December in Kandıra F-type Prison. 

Mustafa Cumlu Tezdoğan

Convict Mustafa Cumlu Tezdoğan (50) died of the asthma crisis he had on 20 December in Kartal Special Type Prison

� While the police was chasing Coşkun Köşder on grounds of “stealing a car” on 5 December in Bursa, he fell down from the roof of a building and died.


� The public first heard of the name Kemal İskender in connection with he torture inflicted on youngsters detained in Manisa at the end of 1995. İskender made a statement when it became definite that the children Emine Babaçörs (13) and Nehir Bağdur (13), who were detained on claims of “theft” in Manisa in January 1998, were tortured. He said: “These are pickpockets. If we do not pick them up beforehand, the citizens cannot do shopping comfortably. People from all directions come to the bazaar settled on Thursday.  Because our colleagues know them they pick them up and release them when the bazaar is over in the evening. The incident is all about this. The allegations are not true.” 


� On 19 October, Istanbul SSC arrested Devrim Kalaycı, Şengül Aslan, İnan Doğan, Perihan Demirkıran, Tayfun Koç, Üzeyir Karahasanoğlu, Alp Yarbaş, Özgür Hancıoğlu, Egemen Seyfettin Kuşçu, İlhami Karakoç and Erdoğan Sever, who were detained along with Yunus Güzel in the DHKP-C operation. The SSC released İsa Gökoğlu, Aynur Akdağ and Şadiye Gül. The official statement claimed that Devrim Kalaycı and Şengül Aslan had been preparing for a suicidal attack. Ayhan Bayrak, Mahmut Kozat and Ali İhsan Güner were also arrested on 23 October.


� Rıdvan Karakoç, who was declared to have “gone missing after being detained by the police” in İstanbul on 15 February 1995, and Hasan Ocak, who had gone missing after being driven away by people said to be “police officers” in İstanbul Gedikpaşa on 21 March 1995, were found tortured to death in the vicinity of Buzhane village of Beykoz. Their families only learned the fate of Rıdvan Karakoç and Hasan Ocak, whose bodies were kept at the Forensic Institute’s Morgue and whose families were not informed of this, in May 1995. It was later discovered that the corpse of Hasan Ocak had been found on 26 March 1995 and he had been kept in the Morgue of the Forensic Institute until 28 April, whereas Rıdvan Karakoç had been found on 2 March 1995 and he had been buried in a cemetery for homeless people after having been kept in the morgue for a while.


� At the end of this trial the ECHR ordered Turkey to pay compensation of 270 thousands FF to be paid to the relatives of Bilgin for having violated Article 2 (violation of the right to life), Article 5 (violation of personal freedom and security), Article 13 (failure to provide effective remedy).


� According to a news story published in the daily Emek on 18 November 1997, Selahattin Kemaloğlu had written to Pertek (Tunceli) Public Prosecution Office on 27 December 1995 and 13 September 1996, and to Üsküdar (İstanbul) Public Prosecution Office on 13 December 1996 and 24 April 1997, mentioning the fact that Kemal Bilgin had been kept in detention. Accordingly, in the communication dated 24 April 1997, it was stated, "Testimony of Kenan Bilgin had been taken as a witness during the period he was said to be in detention, and it was seen that he had actually been detained." The communication continued saying that "Kenan Bilgin could be abroad or could have joined the PKK," and asked from the prosecutor "to approach relatives and friends of Kenan Bilgin in order to find information on his whereabouts."


� Şuayip Tanış had been detained and remanded, on the basis of a statement by the PKK repentant Ahmet Kahramaner on 9 November 2000. He was later released when Kahramaner withdrew his statement. Şuayip Tanış then was invited to the Şırnak Provincial Gendarmerie HQ, where the commander Levent Ersöz warned him to “give up organizing the HADEP.” Şuayip Tanış reported that when he informed the commander that he was not involved in the effort, the commander told him that his son was. He reportedly told the commander that he was not living with Serdar for 4 years, and that he himself wanted Serdar to quit the HADEP, but his son replied that his efforts were entirely complying with the law. Şuayip Tanış said that the commander replied by threatening him, “If Serdar does not quit, I won’t let you live!” The father Tanış replied that he would leave the town, but the commander reportedly said that it was not the solution. Then the commander Ersöz wanted to see Serdar Tanış, so they phoned him. Serdar Tanış told the commander “we will visit you when we complete our work.” Şuayip Tanış further stated that after this episode, Captain Süleyman Can threatened Serdar Tanış with death. Serdar Tanış, who was in Diyarbakır then, left for Silopi together with the HADEP Party Assembly Member Cemil Aydoğan on 9 January, after filing a petition about the threats he received and he addressed this petition to the official authorities, including the President and the Prime Minister.





